
سمفونی خطوط 
پنج شنبه 27 اردیبهشت 1403
سال سوم   شماره 508
www.hammihanonline.ir

باغی که پزشــکان شیرازی در آن به دلیل مشروبات الکلی مسموم شدند« 
گفت: پرونده این موضوع در دادســرای شــیراز مطرح شــده و ســه نفر از 
متهمان به اتهام مشارکت در قتل به نحو تسبیب و خرید و فروش مشروبات 
الکلی و شرب خمر بازداشت شدند. در آن مهمانی ۲۴ نفر حضور داشتند که 
شش نفر دچار مسمومیت شدند و یک نفر فوت شده است و صاحب این باغ 
که تهیه کننده مشروبات بوده، بازداشت شده و در رابطه با پرونده سایر افراد 
مرتبط با این پرونده احضار شــدند و محل پلمب شده و تحقیقات در حال 
انجام است.« او اضافه کرد:»دستگاه قضایی نشان داده است، درباره این 
مسائل احکام مورد نظر و قاطع خود را در گذشته نیز به اجرا گذاشته است. 
یک مورد مشــابه نیز در استان البرز رخ داده بود که با تاکیدهایی که رئیس 
قوه قضائیه در این باره داشت،چهار نفر حکم اعدام از باب افسادفی الارض 
گرفتنــد و حبس های طویل المدت برای عاملان فروش و مرتکبان فروش و 
توزیع این اقلام که منجر به آســیب و فوت دیگران شــده بود، صادر شد.« 
ســخنگوی عدلیه همچنین درباره ورود قوه قضائیه به ادعای فردی درباره 
ترخیص ۴۷ هزار تن روغن های آلوده اظهار کرد:»ریاســت قوه قضائیه به 
این موضوع ورود کردند و به دادســتان ها دســتور دادند که اجازه ترخیص 
هیچ محصول فاقد اســتانداردهای لازم چه روغن و چه کالاهای دیگر داده 
نشود. روغن های ترخیص شده از حداقل استانداردهای لازم برخوردار بود؛ 
همچنین در خصوص روغن های مطرح شده و براساس آخرین گزارش، در 
رابطه با این روغن ها تصمیم گیری نشده و اکنون در انبار نگهداری می شود 
و به زودی تعیین تکلیف خواهد شد.« او همچنین در پاسخ به پرسشی درباره 
آخرین وضعیت پرونده کــوروش کمپانی، گفت: »تاکنون پنج هزار و ۳۰۰ 
شکایت علیه این شرکت و مالکان در دستگاه قضایی مطرح شده و پرونده 
در حال رسیدگی است. شناسایی اموال متهم در داخل و خارج از کشور در 
دســتور کار قرار دارد و ضابطان با تلاش و پیگیری درصدد هستند تا اموال 

مردم را بازگردانند و جبران خسارت صورت گیرد. نکته قابل توجه این است 
که با دســتور ریاست قوه قضائیه از همه ظرفیت های قانونی برای استرداد 
اموال تا قبل از مرحله رسیدگی به پرونده استفاده می شود تا زمینه برگشت 

وجوه مردم فراهم شود.« 

تغییر جدیدی در پرونده توماج صالحی رخ نداده �
جهانگیر در پاسخ به پرسشی درباره پرونده توماج صالحی و همچنین 
تغییــرات حکــم بابــک زنجانی و افــراد دیگر ایــن پرونــده از جمله زیبا 
حالت منفرد موســوم به جعبه سیاه بابک زنجانی گفت: طبق ماده ۱۱۴ 
قانون مجازات اسلامی، مجازات بابک زنجانی تبدیل شده است. در مورد 
سایر محکومین تاکنون اقدام جدیدی رخ نداده است و اگر اقدام جدیدی 
صورت گیرد اطلاع رســانی لازم انجام می شود.« او درباره پیگیری پرونده 
بیماران پروانه ای هــم اظهار کرد: »تحریم های ظالمانــه آمریکا به دلیل 
اســتفاده ابزاری از دارو بیماران صعب العلاج را با مشکل مواجه می کند 
که با گرفتاری شــدید و از دست دادن جان شان مواجه می شوند. دادگاه 
حقوقی شــکایت بیماران تالاســمی و بیماران پروانه ای برگزار شده است 
و ســتاد حقوق بشــر قوه قضائیه تلاش می کند از طریــق طرح موضوع 
در مجامــع بین المللی برای احقاق حق بیمــاران تلاش کند که نتایج آن 
به محض وصول اطلاع رسانی خواهد شد.«جهانگیر تاکید کرد: »آمریکا 
با اســتفاده ابــزاری از دارو و تجهیزات خاص بیمــاران، به صورت مزورانه 
کودکان، جوانان، زنان و مبتلایان به بیماری های خاص را با رنج بیشتری 
روبه رو کرده و آنان را از دسترســی به دارو که حق طبیعی آنهاست محروم 
کرده است. دســتگاه قضایی به عنوان وظیفه حاکمیتی و ذاتی خود در 
جهت احقاق حقوق بیماران هم در داخل و هم در داخل از کشور در حال 

انجام اقداماتی است.«

گزارش دولت

گروه خبر: روز گذشــته علی بهادری جهرمی، سخنگوی دولت، درباره 
اقدامات دولت در کشف و برخورد با پرونده فساد چای دبش توضیح داد.
به گزارش ایلنا، روز گذشته در حاشیه حیاط دولت،  بهادری جهرمی 
با اشاره به اقدامات دولت در پرونده چای دبش گفت: »از شهریور ۱۴۰۱ 
نهادهای نظارتی درون دولت در پرونده موسوم به چای دبش، فسادها 
و تخلفاتی را شناسایی کردند. از همان لحظه با ورود وزارت اطلاعات با 
همکاری دســتگاه های نظارتی داخل دولت و نیز همکاری های وزرای 
وقت صمت و جهاد، اقدامات لازم برای شناسایی و جلوگیری از خارج 
کردن برخی اموال متخلفان این پرونده، شناسایی شرکت های صوری و 
جلوگیری از تخصیص بیشتر ارز آغاز شد و اقدامات لازم صورت گرفت. 
این مجموعه اقدامات تا اسفندماه همان سال منجر به تشکیل پرونده 
برای ارجاع به دستگاه قضایی شــد. روش و منش دولت این است که 
اجازه هیچ گونه فسادی را ندهد و خودش اولین برخوردکننده باشد.« او 
ادامه داد:»براساس آخرین گزارشی که از وزارت اطلاعات گرفتم تاکنون 
ده ها گردش کار برای ارسال به دستگاه قضایی صورت گرفته تا سریع تر 
منجر به صدور حکم حداقل در برخی جنبه های آن شود. این پرونده دو 
جنبه دارد؛ یکی اموالی است که از مردم با عدم رفع تعهد ارزی تفویض 
شده و جنبه دیگر تخلفاتی است که از سوی برخی افراد صورت گرفته 
است. به هر دو جنبه تخلف باید با جدیت رسیدگی شود ولی ما معتقدیم 
باید تضمین شــود که این منابع از کشــور خارج نشــود؛ پروند ه هایی 
داشــتیم که بعد از ۱۰ تا ۱۵ سال تازه می گویند منابع برگشته است.« 
به گفته سخنگوی دولت،  طبق گزارش وزارت اطلاعات مطابق اموالی 
که شناسایی شده، پیش بینی می شود جبران منابعی که تفویض شده، 
بشود. دولت همانگونه که در شناسایی این تخلف و جرم پیشگام بود، به 

همان سرعت هم رسیدگی به پرونده را در دستور کار قرار داد.
بهادری جهرمی خاطرنشان کرد: »نباید پرونده ها با هم خلط شود. 

فضای حاکم بر این پرونده ها کاملًا متفاوت اســت و تصمیم های 
مدیریتی بــوده و نگاه دولــت، تصمیم گیری در حــوزه کنترل 
نهاده های اساسی بوده است اما عزیزان نظر متفاوتی داشتند 
که منجر به صدور رأی هم شده بود و آن را جرم تلقی کرده بودند 

درحالی که موضوع متفاوتی است و تضییع حقوق مردم 
مطرح نبوده و بیشتر به تخلفات فردی برمی گردد. 

بســیاری از حقوقدانان و هم نهادهای نظارتی 

درون و بیرون دولت اظهارنظر رســمی کرده اند کــه در آن پرونده جرمی 
اتفاق نیفتاده است.« او دربخش دیگری از اظهاراتش افزود: »امروز یک 
مصوبه حمایتی مهم در جهت حمایت از طرح ها و ســاخت و ســازهای 
مســکن حمایتی به تصویب هیئت وزیران رسید. با تصویب این مصوبه، 
تامین فولاد و ســیمان برای ســاخت و سازهای مســکن حمایتی با نرخ 
مناسب تضمین شــد. وزارتخانه های نیرو و نفت نیز مکلف شدند منابع 
انرژی لازم برای تولید فولاد و ســیمان را مطابق برنامه و نیازسنجی طرح 

نهضت ملی مسکن انجام دهند.«
بهادری جهرمی با اشاره به تکلیف وزارت صمت برای ارتقاء تولید این 
محصولات مطابق نیاز نهضت ملی مســکن، تصریح کــرد: »بورس کالا 
نیز مکلف شــد این محصولات را با نرخ های حمایتی و مناســب تر برای 
تامین مسکن  حمایتی در اختیار بنیاد مسکن انقلاب اسلامی قرار دهد؛ 
به گونه ای که کنترل خوبی بر نرخ مصالح ســاخت و ســازهای حمایتی 

صورت گیرد.«
سخنگوی دولت در تشریح دیگر مصوبه حمایتی جلسه هیئت وزیران، 
گفــت: »در جهت حمایت از شــرکت های دانش بنیــان، فعالان صنایع 
دستی و حمایت از کسب وکارهای خرد و متوسط فعال در حوزه صادرات، 
بانک مرکزی مجاز شد که نرخ حاصل از ارز صادرات این سه مجموعه را با 

نرخ های توافقی و بدون نیاز به رفع تعهد ارزی از آنها بپذیرد.«
وی افزود: »جزئیات فرآیند، نرخ ها و مصادیق آن، طی فرآیندی که در 

کارگروهی که از قبل پیش بینی شده است، مشخص خواهد شد.«
ســخنگوی دولت با تاکیــد بر اینکه این مصوبه کمک شــایانی به 
افزایش ســود حاصــل از صادرات صنایع دســتی خواهد کرد، گفت: 
»البته تسهیلات بیشتری در این مصوبه پیش بینی شده است، از جمله 
موانع رفع تعهد ارزی این مجموعه ها و روش های گســترده تری برای 
رفــع این تعهدات.« علی بهادری جهرمی بیان کرد: »مصوبه ســوم 
در راستای امنیت شبکه و ســامانه های دستگاه های اجرایی 
است که براســاس این مصوبه، همه دســتگاه های اجرایی 
مکلف شدند که نیم درصد از هزینه های خود را صرف ارتقای 
زیرســاخت های شــبکه و حوزه های مرتبط با امنیت شبکه 
کنند که ان شــاالله کمک خوبی به ارتقاء امنیت شبکه در 
ســامانه هایی که مــردم مخاطب آن هســتند 

خواهد کرد.«
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بهادری جهرمی مدعی شد:

 
استدلال مخالفان و موافقان تعطیلی شنبه �

در جریان بررســی این لایحه در مجلس، مخالفان و موافقان استدلال های 
خود را بیان کردند.

 محمدرضا میرتاج الدینی، نماینده مردم تبریز، آذرشهر 
و اســکو: »پیشــنهاد دولت شنبه تا چهارشــنبه بود، اما 
کمیسیون اجتماعی یکشنبه تا پنج شنبه را روز کاری مطرح 
کرده اســت که مطابق با توضیحات اتــاق بازرگانی به این 
نتیجه رسیده است، ضمن اینکه در این کمیسیون نیز اختلاف نظر وجود داشته 
است. تعطیلی پنج شــنبه با در نظر گرفتن مبانی فرهنگی، دینی، اجتماعی، 
سیاســی دارای اهمیت اســت ضمن اینکه در درازمدت در کشور نهادینه شده 
است. پیشنهاد تعطیلی روز شنبه براساس یک پروپاگاندای رسانه ای مطرح شده 

است.«
 علی اکبر علیزاده، نماینده دامغان: »این لایحه از سوی 
دولتی ارائه شــده کــه به جای رفــاه مردم به دنبــال رفاه 
سرمایه داران است ضمن آنکه مافیای رسانه ای غرب زدگان 
و کلان ســرمایه داران کشور یکپارچه شدند و به بهانه تأثیر 
تعطیلی پنج شنبه بر اقتصاد، پیشنهاد تعطیلی شنبه را مطرح کردند. جریان 
غربگرا در کشور تمام قدرت خود را برای تعطیلی شنبه به کار گرفته و ایدئولوژیک 
رفتار می کند. ضمن اینکه دفتر مراجع نیز خبر موافقت خود با تأیید تغییر روز 

تعطیل از پنج شنبه به شنبه را تکذیب کردند.«
 عباس گودرزی، نماینــده بروجرد: »مرکز پژوهش های 
مجلس نظرســنجی کــرده و اکثر مــردم موافق تعطیلی 
پنج شنبه هســتند. چرا قصد دارید مناسک دینی، سبک 
زندگی و سنت های مردم ایران را زیر سوال ببرید. مگر عصر 
چاپار اســت که می گویید اقتصاد دچار مشکل می شــود، اقتصاد ما، اقتصاد 
دیجیتال است. در کمیسیون اجتماعی شنبه تا چهارشــنبه رأی آورد و من در 
تعجب هســتم چگونه در طول مســیر این محتوا تغییر کرد و متأســفانه تحت 
فشارهای بیرونی این اتفاق افتاد. سال هاست پنج شنبه ها تهران تعطیل بوده، آیا 

به اقتصاد کشور اشکالی وارد شده است؟«
محمدرضا پورابراهیمی، نماینده کرمان و راور: »واقعیت 
میدانی نشان می دهد ما به دلیل تفاوت در تعطیلات، حوزه 
اقتصادی را با هزینه بالایی درگیر می کنیم ضمن اینکه تأثیر 
این موضوع بر اقتصاد کشور نیازمند کار کارشناسی است. 
در شــرایط کنونی که کشور از سوی استکبار جهانی و رژیم صهیونیستی مورد 
هجمه سنگین قرار گرفته است اگر این تصمیم به اقتدار نظام منتهی می شود 
حتماً مهم است و مسیر تأیید آن نیز طبق اصل 9۴ قانون اساسی مطابق با نظر 

شورای نگهبان خواهد بود.«

نظم دهی به مراودات مالی در عرصه بین المللی �
البرز حســینی، نماینــده خدابنده در مجلــس درباره 
تعطیلی روزهای شنبه و کاهش ساعت کاری به هم میهن 
گفت: »به نظرم ایراد این است که در انتهای کار مجلس این 
لایحه مطرح شد و بهتر بود که مجلس دوازدهم با کار بیشتر 
آن را مصوب کند. با این وجود، کلیات این موضوع رای آورد. بخشی از کارشناسان 
صرفاً با نگاه مسائل اجتماعی با توجه به عرف کشور که معمولًا پنج شنبه ها بیشتر 
به مراسم های مذهبی مورد بررسی قرار دادند و اعلام کردند که بیم آن می رود که 
مسئله فرهنگی تحت الشعاع قرار گیرد. از سوی دیگر تجار و بازرگانان که مراودات 
اقتصادی با خارج از کشــور دارند، اعلام  کردند: »در صورت تعطیلی پنج شنبه 
تقریبــاً ۴ روز مراودات با جهان به مشــکل برمی خورد که اثرات منفی در اقتصاد 
کشور دارد.« به نظرم برآیند کارشناسی بر این بود که شنبه تعطیل شود تا نظمی 
به حوزه مراودات با دیگر کشورها بدهد.« او افزود: »ساعت اداری ۴ ساعت تقلیل 
داده شد. من به این طرح رای مثبت دادم. چراکه باید به سمتی برویم که همراهی 
با نظم اقتصادی منطقه و جهان داشــته باشیم.« حســینی با اشاره به اینکه در 
شورای نگهبان هم این لایحه چکش کاری خواهد شد، تاکید کرد: »به نظر من این 
لایحه باید با نگاه جامع مورد بررسی قرار گیرد. رای مجلس قاطع نبود و آرا نزدیک 
به هم بود. نگاه ما صرفاً تعطیلی یک روز نبود بلکه بهره وری ســاختار اداری نیز 

مدنظر بود و در این راستا باید شاخص های دیگر هم مورد بررسی قرار گیرد.«

شنبه ها ربطی به اسرائیل ندارد �
ذبیح اله اعظمی ساردویی، نماینده جیرفت و عنبرآباد 
نیز لایحه تعطیلی شنبه ها را بررســی کرده و به هم میهن 
گفت: »من رای موافــق دادم چراکه تحصیلات خود را در 
اروپا گذرانده ام. پنج شنبه و جمعه ایران و شنبه و یکشنبه 
بروکســل تعطیل بود. عملًا ۴ روز ما مراوده مالی با ایران نداشــتیم. حتی ۴ روز 
دسترســی به کنســولگری و ســفارت ایران در بلژیــک نداشــتیم.« او افزود: 
»کشورهای مسلمان دیگر مانند پاکستان، ترکیه و... این مشکل را حل کردند و 
پنج شنبه و جمعه روز کاری است اما ظهر روز جمعه ساعتی برای نمازجمعه در 
نظر می گیرند. ما هم می توانیم از این روش استفاده کنیم.« اعظمی ساردویی با 
اشاره به اینکه برخی معتقدند که شنبه تعطیلات یهودی هاست و نباید در ایران 
تعطیل باشد، تاکید کرد: »بالاخره یهودیت هم دین اهل کتاب است. بنابراین 
نباید سخت بگیریم و آن را به رژیم جعلی اسرائیل ربط دهیم. تعطیلی شنبه ها 
اصلًا ربطی به این رژیم ندارد و یهودیان اهل کتاب و پیرو حضرت موسی هستند. 
اگر با دید روشنفکرانه به این موضوع نگاه کنیم این موضوع قابل حل است. این 
تصمیم مجلس خوب و کارشناسی بود. به اعتقاد من باید تصمیماتی اتخاذ شود 

تا این ۴ روز به ۲ روز تعطیلی کاهش پیدا کند.«

جواد علیزاده

پیشگامی دولت در  شناسایی تخلفات چای دبش

مجادله درباره استفتاء از رهبری
طرح موضوع استفتاء از دفتر رهبری در جلسه دیروز مجلس واکنش نماینده ولی فقیه در روزنامه کیهان را برانگیخت.حسین شریعتمداری، مدیرمسئول 
روزنامه کیهان در پاسخ به اینکه اعلام کرده اند بیت رهبر معظم انقلاب با تعطیلی شنبه مشکلی نداشته است، گفت: »روال و قاعده در بیت شریف حضرت 
آقا اینگونه نیست و به یقین در نقل این خبر اشتباهی رخ داده است که خطایی سوال برانگیز است باید هرچه زودتر تکذیب کنند. همین نسبت خلاف 
واقع به بیت رهبر معظم انقلاب که نباید بدون بررسی بماند، حکایت از آن دارد که تصویب کنندگان این مصوبه از صحت کار خود اطمینان ندارند و برای 
جبران این نقیصه به نقل خلاف واقع مورد اشاره روی آورده اند. فاصله زمانی ما با اروپا حدود ۳ تا ۴ ساعت و با آمریکا و اقیانوسیه در مواردی بیش از ۱۵ 
ساعت است؛ بنابراین هنگام روز ما در ایران با شب آن ها همزمان است. آیا باید روز ها را تعطیل کنیم و شب ها کار کنیم تا از همسویی با کشور های غربی و 

همراهی با یهودیان عقب نمانیم؟«
ولی اسماعیلی، رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس پس از آن درباره استفتاء رهبری توضیحاتی داده و مسئولیت تعطیلی شنبه یا پنجشنبه را به گردن شورای 
نگهبان انداخت تا راه مجلس برای شانه خالی کردن از این مسئولیت باز باشد. او گفت: »در دفاعیاتی که در صحن علنی داشتیم که مشروح مذاکرات آن هم 
وجود دارد، استناد ما به بحث اتاق بازرگانی، اتاق تعاون و صحبت هایی بود که با دفاتر برخی مراجع در قم شده بود و اسمی از مراجع هم نبردیم و گفتیم با آنها 
مشورت شده و نظر آقایان این بوده که تعطیلی شنبه حرمت شرعی ندارد. این یعنی مراجع نه مخالف بودند و نه موافق و گفتند حرمت شرعی برای تعطیلی شنبه 
نداریم. ما به این استناد کردیم و نامی از دفتر مقام معظم رهبری در صحن علنی مطرح نبوده چون استنادات علمی دقیقی در این خصوص بود و اگر بحث شرعی 

هم داشته باشد، قطعاً شورای نگهبان نظر خاص خود را دارد و هر ایرادی هم داشته باشد، ما موظف هستیم قانوناً و شرعاً آن را برطرف کنیم.«


